




















Czasowniki rozdzielnie złożone
Czasowniki rozdzielnie złożone składają się z przedrostków oraz czasowników podstawowych. Przedrostek 
znajduje się przed czasownikiem podstawowym. Przykładowe przedrostki to: auf, aus, ein i fern.

W zdaniu w czasie teraźniejszym Präsens czasownik podstawowy zajmuje drugą pozycję w zdaniu i otrzymuje 
właściwą końcówkę osobową, a przedrostek znajduje się na końcu wypowiedzenia.

Odmiana czasowników nieregularnych
W języku niemieckim niektóre czasowniki z samogłoską tematyczną a lub e są nieregularne. W czasie 
teraźniejszym Präsens w 2. i 3. osobie liczby pojedynczej samogłoska a zamienia się na ä (np. laufen, fahren, 
einschlafen), natomiast e na i (np. essen, sprechen, treffen, helfen) lub e na ie (np. lesen, sehen).

osoba einschlafen - zasypiać helfen - pomagać lesen - czytać

ich schlafe ein helfe lese

du schläfst ein hilfst liest

er / sie / es schläft ein hilft liest

wir schlafen ein helfen lesen

ihr schlaft ein helft lest

sie / Sie schlafen ein helfen lesen

 Zwróć uwagę na odmianę osoby ⬆ ihr.

Określenie przemieszczania
W języku niemieckim gdy określamy ruch / przemieszczenie się stosujemy po przyimkach
in i auf rzeczowniki w bierniku. Odpowiadamy wtedy na pytanie wohin - dokąd.
Kiedy rzeczownik ma rodzajnik der zmieniamy go w odpowiedzi na den:
Wir gehen in den Park.
Kiedy rzeczownik ma rodzajnik die zostawiamy go bez zmian:
Wir gehen in die Diskothek
Kiedy rzeczownik ma rodzajnik das zamieniamy go na ins (in das):
Wir gehen ins Kino.



Podawanie godzin
Godziny można podać w sposób oficjalny i nieoficjalny.

Oficjalnie
Należy wstawić pomiędzy liczbę godzin i minut 
słowo Uhr.
Przykłady:
16:30 - Es ist sechzehn Uhr dreißig.
12:50 - Es ist zwölf Uhr fünfzig.
18:35 - Es ist achtzehn
Uhr fünfunddreißig.
11:30 - Es ist elf Uhr dreißig.
14:57 - Es ist vierzehn Uhr siebenundfünfzig.
8:34 - Es ist acht Uhr vierunddreißig.
4:10 - Es ist vier Uhr zehn.

Nieoficjalnie
Używamy słów nach i vor aby określić godzinę. 
Stosujemy też Viertel i halb. Używa się zegara 12-
godzinnego.
nach - po
vor - przed
Viertel - kwadrans
halb - w pół do 
Przykłady:
07:05 - Es ist fünf nach sieben.
11:50 - Est ist zehn vor zwölf
17:15 - Es ist Viertel nach fünf.
10:30 - Es ist halb elf.

Zadania



Mein Alltag

Am Morgen stehe ich auf. Dann esse ich zu Mittag und putze meine Zähne. Später gehe ich in die Schule. In der 

Schule habe ich sieben Stunden. Danach esse ich zu Mittag und komme nach Hause. Dann mache ich meine 

Hausaufgaben. In meiner Freizeit lese ich Bücher und spiele Computerspiele. Später schlafe ich ein.

Mein Wochenende

Am Freitagnachmittag mache ich meine Hausaufgaben. Dann spiele ich am Computer, lese Bücher und schlafe 

ein.

Am Samstagmorgen stehe ich auf, frühstücke und putze meine Zähne. Dann fahre ich in die Tatra und esse zu 

Mittag. Am Samstagmittag wandere ich. Am Sonntag komme ich nach Hause.


